

Editorial

As the editor of this journal I want to take the opportunity to express my thanks to the enthusiastic group of guest editors of this special issue, Marcus Wurzer, Patrick Mair, and Daniela Weber, for all their commitment in editing this issue. As usual all manuscripts have been appraised and had to pass a strict anonymous refereeing processes. As far as I know this is the second time that an entire issue of the Austrian Journal of Statistics is devoted to contributions from the “Österreichische Statistiktage”.

I am sure that several contributions of this booklet will also arouse your interests. Maybe this is even the desired motivation for future organizers of the “Statistiktage” to publish the contributions of selected presentations as a special issue of the AJS.

Herwig Friedl
(Editor)

Institute of Statistics
Graz University of Technology
Münzgraberstraße 11/III
A-8010 Graz
Austria

E-mail: HFriedl@TUGraz.at

Homepage: <http://www.stat.tugraz.at/friedl.html>

Redaktionelles

Als Herausgeber dieses Journals möchte ich die Möglichkeit nutzen und mich bei der begeisternden Gruppe von Gasteditoren dieses Sonderbandes, Marcus Wurzer, Patrick Mair und Daniela Weber, für ihr Engagement bei der Herausgabe dieses Bandes bedanken. Wie auch sonst üblich wurden natürlich auch diesmal sämtliche Manuskripte begutachtet und unterliefen einem strikten anonymen Referierungsprozess. Meines Wissens nach ist dies das zweite Mal, dass sich ein gesamter Band des Austrian Journal of Statistics den Beiträgen von Österreichischen Statistiktage widmet.

Ich bin mir sicher, dass einige Beiträge dieses Bandes auch ihre Interessen wecken werden. Vielleicht ist dies sogar die wünschenswerte Motivation für zukünftige Organisatoren von Statistiktage, die Beiträge zu ausgewählten Vorträgen in Form eines Sonderbandes des AJS zu publizieren.

Herwig Friedl
(Editor)

Institut für Statistik
Technische Universität Graz
Münzgrabenstraße 11/III
A-8010 Graz
Austria

E-mail: HFriedl@TUGraz.at

Homepage: <http://www.stat.tugraz.at/friedl.html>